

Dr. Mohd Uzir Mahidin

Mohd Uzir Mahidin, Chief Statistician Malaysia, has an illustrious career spanning more than three decades, specialising in national accounts statistics, external trade statistics, industrial and construction statistics, and services statistics. He has held several esteemed positions, including leading the national statistical office, being a member of the Executive Committee of the International Association of Official Statistics and Institute Statistics Malaysia, chairing the National Organising Committee of ISI World Statistics Congress 2019, and acting as the Sixth Census Commissioner in 2020. One of his significant accomplishments was introducing the Parliament and State Legislative Assemblies Report and the MyLocal Statistics Report, which provide statistics at the minor administrative level. He also initiated the use of social media to engage young people, users, and stakeholders in the statistical community. With his vast knowledge and expertise, he plays a crucial role in driving national and international statistical development. His leadership led to an initiative to strengthen the Malaysian Statistical System, culminating in DOSM's role as a central agency with eight objectives to achieve by 2025. Recently, the Malaysian Government appointed him to oversee the development of the National Main Database (PADU), which entails extensive database integration across government agencies to address national issues.

Dr. Uzir has been recognized for his active involvement and contributions at the international level. He was appointed as the Chair of the 18th Session of the Governing Council of the Statistical Institute for Asia and the Pacific (GC SIAP, 2022), Chairman of the Bureau of the ESCAP Committee on Statistics (2018-2020), and Chairman of the 7th and 8th sessions of the OIC Statistical Commission (2018-2019). He also served as Vice-chair of the Working Group (WG) on the Development of the OIC Statistical Commission's New Strategic Vision (2019- 2020), Co-chair of the Bureau of Economic and Social Commission for Asia and the Pacific (ESCAP) Committee on Statistics (2020-2022), and a member of the High-Level Group for Partnership, Coordination and Capacity-Building for Monitoring Sustainable Development Goals (SDG). In addition, Dr. Uzir was part of the Statistical Advisory Panel for the 2020 Human Development Report (HDR), Friends of the Chair Group on the Fundamental Principles of Official Statistics (FOC-FPOS), and various expert groups globally, including the elected member of GC SIAP (2022-2024), International Comparison Programme Governing Board (ICP GB) representative for the Asia region (2021-2024), United Nations Committee of Experts on International Statistical Classifications (UN CEISC) (2021), Advisory Group of the Handbook on Management and Organisation of National Statistical Systems, Fourth Edition (2021), and the Data Stewardship Working Group (2021). He also served as a member of the Working Group Open Data, ASEAN Community Statistical System (ACSS), and OIC Statistical Commission (OIC-StatCom)

الدكتور/ محمد عزيز معيدين

يملك محمد عزيز ماهيدين، كبير الإحصائيين في ماليزيا، مسيرة مهنية لامعة تمتد لأكثر من ثلاثة عقود، تخصص خلالها في إحصاءات الحسابات القومية وإحصاءات التجارة الخارجية وإحصاءات الصناعة والبناء وإحصاءات الخدمات. وقد شغل العديد من المناصب المرموقة، على رأسها قيادة المكتب الإحصائي الوطني، وعضوية اللجنة التنفيذية للرابطة الدولية للإحصاءات الرسمية ومعهد الإحصاء الماليزي، ورئاسة اللجنة الوطنية المنظمة لمؤتمر الإحصاء العالمي 2019، كما عمل كمفوض التعداد الماليزي السادس في عام 2020. ومن بين أبرز إنجازاته استحداث تقرير البرلمان والمجالس التشريعية للولايات وتقرير إحصاءات MyLocal، والذي يوفر إحصاءات على المستوى الإداري الثانوي. كما كان هو من دشن استخدام وسائل التواصل الاجتماعي لإشراك الشباب والمستخدمين وأصحاب المصلحة في المجتمع الإحصائي. وبفضل معرفته وخبرته الواسعة، يلعب دورًا حاسمًا في دفع التطوير الإحصائي الوطني والدولي. وقد أدت قيادته إلى مبادرة لتعزيز النظام الإحصائي الماليزي، ليبلغ ذروته في دور دائرة الإحصاءات الماليزية كوكالة مركزية ذات ثمانية أهداف تنشد تحقيقها بحلول عام 2025. وفي الآونة الأخيرة، عينته الحكومة الماليزية للإشراف على تطوير قاعدة البيانات الرئيسية الوطنية، الأمر الذي يستلزم تكاملًا واسعًا لقاعدة البيانات عبر الوكالات الحكومية لمعالجة القضايا الوطنية.

وقد حصل الدكتور عزيز على التكريم لمساهماته على المستوى الدولي حيث تم تعيينه رئيسًا للدورة الثامنة عشرة لمجلس إدارة المعهد الإحصائي لآسيا والمحيط الهادئ (2022)، ورئيسًا لمكتب لجنة الإحصاء التابعة للجنة الاقتصادية والاجتماعية لآسيا والمحيط الهادئ (2018-2020)، ورئيس الدورتين السابعة والثامنة للجنة الإحصائية لمنظمة التعاون الإسلامي (2018-2019). كما شغل منصب نائب رئيس مجموعة العمل المعنية بتطوير الرؤية الاستراتيجية الجديدة للجنة الإحصائية لمنظمة التعاون الإسلامي (2019-2020)، والرئيس المشارك للجنة الإحصائية التابعة لمكتب اللجنة الاقتصادية والاجتماعية لآسيا والمحيط الهادئ (2020-2022)، وعضو في المجموعة رفيعة المستوى للشراكة والتنسيق وبناء القدرات لرصد أهداف التنمية المستدامة. علاوة على ذلك، كان الدكتور عزيز أحد أعضاء الفريق الاستشاري الإحصائي لتقرير التنمية البشرية لعام 2020، ومجموعة أصدقاء الرئيس المعنية بالمبادئ الأساسية للإحصاءات الرسمية، والعديد من مجموعات الخبراء على مستوى العالم، بما في ذلك العضو المنتخب في مجلس إدارة المعهد الإحصائي لآسيا والمحيط الهادئ (2022-2024)، وممثل مجلس إدارة برنامج المقارنات الدولية لمنطقة آسيا (2021-2024)، ولجنة خبراء الأمم المتحدة المعنية بالتصنيفات الإحصائية الدولية (2021)، والفريق الاستشاري لدليل إدارة وتنظيم النظم الإحصائية الوطنية الإصدار الرابع (2021)، والفريق العامل المعني بالإشراف على البيانات (2021). كما شغل منصب عضو في مجموعة عمل البيانات المفتوحة والنظام الإحصائي لمجتمع دول جنوب شرق آسيا، واللجنة الإحصائية لمنظمة التعاون الإسلامي.